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Alexa György, Rákosmente 
országgyűlési képviselője 2007. 
október 30-án ismét napirend 
előtt szólt a Tisztelt Házhoz. Ez-
úttal olyan témát vetett fel, mely 
kerületünk lakóit is érinti: a Fe-
rihegyi repülőtér okozta zajter-
helésről szólt. Az alábbiakban 
idézzük felszólalását:

„Tisztelt Elnök úr! Tisztelt kép-
viselőtársaim!

A Ferihegyi repülőtér az or-
szág és Budapest gazdaságá-
nak, idegenforgalmának egyik 
legfontosabb bázisa. De a légi-
kikötő mindnyájunknak hasznos 
tevékenysége a főváros több ke-
rületének lakosai számára nehe-
zen viselhető, helyenként elvisel-
hetetlen zajszennyezést is jelent.

Magam természetesen meg-
értem a más településeken lakók 
gondjait is ebben a kérdésben, 
de a XVII. kerület országgyűlési 
képviselőjeként a rákoshegyi, a 
repülőtér tőszomszédságában 
élők felvetéseit ismerem közel-
ről és látom rendkívül megalapo-
zottnak.    

Nem csoda, hogy a Budapest 
Airport privatizáció utáni első ve-
zérigazgatója 2005-ben az egyik 
legfontosabb feladatnak nevezte 
a probléma orvoslását. Tizenkét 
hónapot kért a kérdés kivizsgá-
lására. 

2006 szeptemberében egy 
intézkedési csomagot hirdetett 
meg, amely lakossági fórumo-
kon került egyeztetésre. A kerüle-
tünket érintő fórumokon magam 
is részt vettem. Tapasztalatom 
szerint a konkrét javaslatok mel-
lett, mint például az emelkedési 
szög növelése, a felszállási útvo-
nal szigorúbb betartatása, a Bu-
dapest Airport vezetése jelentős 
mennyiségű és konkrétumokat 
nem tartalmazó PR-fogást is be-
vetett. Több lakossági kérdésre 
nem, vagy kitérően válaszoltak. 

2006 decemberében a cég 
bejelentette saját jogszabályi ja-
vaslattervét és ezt 2007 február-
jában benyújtotta a Gazdasági 
és Közlekedési Minisztériumnak. 
Az érintett kerületek, települések, 
az egyeztetésekbe bevont civil-
szervezetek pedig meghökkenve 
látták, hogy javaslataik többsége 
bele sem került a megmentőként 
beharangozott dokumentumba. 

Felolvashatnám itt Simon Gá-
bor és Mester László XVIII. ke-
rületi országgyűlési képviselők 
sajtóközleményét, melyben téte-
lesen sorolják mik azok, amiket 

Legyen csendesebb a repülőtér
hiányolnak. A teljesség igé-
nye nélkül egy-két dolog: 
zajgátló övezetek kijelölé-
se, a mélyalvási időszak-
ban csupán vészhelyzet 
esetén legyen használható 
a reptér, passzív zajvédel-
mi intézkedések.

De saját választóke-
rületemben is számtalan 
megválaszolatlan problé-
ma maradt. Rákoshegyen 
naponta 100-150 gép repült el 
kertes házak fölött 50-300 mé-
ter magasan 75-110 dB hangki-
bocsátással. És ez azóta sem 
változott jelentősen. A Budapest 
Airport adatai szerint határérték 
túllépés azonban nem történik. 
Természetesen, hiszen számí-
tásaikat átlagolva végzik. De le-
het-e átlagot számolni, amikor 
egy-egy alacsonyan szálló gép 
tönkreteszi egy család nyugal-
mát?! Úgy gondolom nem! 

Úgy vélem, a repülőtér mű-
ködésének kárvallottjai joggal 
várnak el olyan jogszabályo-
kat, amelyek az ő érdekeiket is 
tükrözik. Olyan jogszabályokat, 
amelyek az érintett önkormány-
zatok bevonásával kerülnek ki-
alakításra:

– súlyos szankciókat tartal-
maznak a fel- és leszállási szabá-
lyokat megsértő légitársaságok 
számára,

– a Rákoshegyen élők figye-
lembe vételével szabályozzák a 
2. kifutópálya használatát,

– megtiltják vagy jelentősen 
korlátozzák a repülőtér éjszakai 
használatának lehetőségét.

Elengedhetetlenül fontosnak 
tartom, hogy a zajövezetek kiala-
kítását a korrekt és átfogó méré-
si eredmények mellett az ott élő 
lakosság véleménye is befolyá-
solja. 

Halaszthatatlan, hogy beindul-
janak a passzív zajvédelmet se-
gítő programok is. Olyan szabá-
lyozás kialakítására van szükség, 
amelyben feloldódik az az ellent-
mondás, amely jelenleg az orszá-

gos érdek és a helyben élő több 
százezer ember között feszül.”

A kormány részéről Dr. 
Garamhegyi Ábel államtitkár vá-
laszolt. Hangsúlyozta: a reptér 
forgalmát illetően adottságként 
kell kezelnünk, hogy az a főváros 
határában van, így az érkezési és 
indulási útvonalak elkerülhetetle-
nül érintik a város és a környező 
települések légtereit. A repülési 
zajt megszüntetni nem lehet, de 
mindent meg kell tenni annak 
érdekében, hogy az megfelelő 
szinten maradjon. Több intéz-
kedés is történt: megemelték az 
induló gépeknek előírt minimális 
emelkedési szöget, szigorították 
az útvonalak követését, valamint 
új indulási útvonalat vezettek be, 
hogy a nyomvonalak ipari és 
közlekedési területek fölé helye-
ződjenek. Rákoshegy esetében 
az államtitkár úr jelezte: a 2. fu-
tópálya használatát korlátozó 
kormányrendelet érvényben van, 
és az ott folyó forgalom megfe-
lel ezen előírásnak. A jövőbeni 
szabályozás tekintetében már az 
Országgyűléshez benyújtották a 
légiközlekedési törvény módo-
sítását, amely szigorú szankci-
ókat tartalmaz majd a szabályo-
kat megszegők ellen. Emellett 
a Budapest Airport kidolgozta a 
zajgátló védőövezetek kijelölé-
sének alapját képező dokumen-
tációt. Ennek végrehajtásához 
viszont az érintett kerületek or-
szággyűlési képviselőinek, ön-
kormányzatainak és a lakosságá-
nak támogatására van szükség.

Száműzetésben 13 évig

A Szabad Szellemi Műhely legutóbbi, október 25-én a Tacuba étte-
remben megtartott társasági estjén Galgóczy Árpád József Attila- és 
Palládium-díjas író, műfordító, a XVII. kerület díszpolgára volt Barna 
Andor vendége. Galgóczy illegális fegyvertartásért került 1947-ben a 
Szovjetunióba politikai fogolyként. Hét év után, Sztálin halálát köve-
tően szabadult, de sorsa úgy hozta, hogy még hat évet kint töltött 
„szabad” emberként, és csak 1960-ban, a lágerben megismert len-
gyel feleségével és két kint született gyermekével tért haza Magyar-
országra. Itthon két évig segédmunkásként dolgozott, majd orosz 
szakfordítóként kapott munkát. A 79 éves író, műfordító ma is szeren-
csés embernek tartja magát, mert egészségben túlélte a lágeréveket, 
és tökéletesen megtanult oroszul. Mindig is szerette az orosz iroda-
lom klasszikusait, s hatalmas könyvtárral jött haza. Itthon magyarul 
olvasva egyes nagy műveket, sokszor hiányt, hibát érzet egyes for-
dításokban. Eleinte csak stilizálta, javítgatta mások munkáját, aztán 
a hatvanas évek elején bement az Európa Kiadóba egy Lermontov 
fordítással. Először meglepődtek jelentkezésén, de elolvasva munká-
ját, további verseket kértek és jelentettek meg tőle. Azóta különleges 
világcsúcstartóvá vált, orosz irodalmárok szerint ő fordította a legtöbb 
orosz írót más nyelvre. Furcsa szerelem című antológiájában 300 év, 
68 költőjének 450 verse és 6 elbeszélő költeménye szerepel! Nagy 
megbecsülésnek is örvend Oroszországban, Jelcin elnöktől megkap-
ta a külföldieknek járó legmagasabb polgári kitüntetést, a Barátság 
díjat, s így olyanok társaságába került, mint például Clinton elnök, Kohl 
kancellár. Azóta Putyin elnöktől is kapott kitüntetést, de jólesően em-
lítette azt is, hogy bár alig öt éve lakik a kerületben, itt is felfigyeltek
munkásságára, és díszpolgári címmel méltatták. Galgóczy Árpáddal 
legközelebb november 18-án 18 órai kezdettel találkozhatnak az ér-
deklődők a Rákoshegyi Közösségi Házban, ahol Röthler István vendé-
geként a Túlélés művészete című könyvéről fognak beszélgetni, illetve 
Bács Ferenc színművész részleteket fog felolvasni a műből. D. L.


